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WHERE FINANCE MEETS IMPACT/ OÙ LA FINANCE RENCONTRE L'IMPACT

NEWSLETTER - NOVEMBER 2023/NOVEMBRE 2023

(La version française suit la version anglaise)

Are you beginning to feel that year-end rush?  We sure are and have noticed a flurry
of activity across the globe on sustainability, all of which is relevant and important for
players in Geneva's finance centre.  Here's what we have our eye on this month:

On the global stage, COP is just around the corner, taking place in the UAE Nov 30
to Dec 12.  There are many things on the agenda at COP28 including further work
on adaptation financing, carbon market rules, and energy transition, but no agenda
item is more important than the Global Stocktake.  This is the moment when
countries and stakeholders will look at how action has progressed on climate since
the adoption of the Paris Agreement and will identify key gaps.  It will be instrumental
in setting the next set of country climate action plans (NDCs) that need to be
submitted by 2025, which will inevitably up the pace needed on climate action.

In Europe, a wide ranging consultation is underway to review the Sustainable
Finance Disclosure Regulation (SFDR), which came into force in March 2021.  There
is particular focus on rethinking the Article 8/9 classifications, with talks of potentially
having new classifications all together.  As a first mover on regulation, it is only
natural that the EU will need to make adjustments as the industry learns from
practical experience but we will be watching closely to see where they land. 

And here in Switzerland, the Federal Council released a position on greenwashing.
 In the position, they recognized the important work of SSF, SBA and AMAS in
driving forward voluntary self-regulation, but stated more needs to be done to ensure
there is common understanding about the criteria needed to label a financial product
sustainable.  They will set up a working group to determine how to implement their
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position and to ensure it is binding and enforceable.

What's on your radar as we move to the end of 2023? 

Kali Taylor
Community Manager
 

Spotlight On: Swiss Stewardship Code

On October 4, the Asset Management Association Switzerland (AMAS) and Swiss
Sustainable Finance (SSF) introduced the Swiss Stewardship Code, comprising nine
principles to promote responsible and sustainable investments. Stewardship,
recognized globally as active ownership, involves investors collaborating with
investee entities for long-term financial, environmental, and societal value. Inspired
by international initiatives like UNPRI and ICGN, the code aligns with the Federal
Council's recommendations for financial institutions and pension funds. It targets
asset owners, managers, and service providers, offering principles covering
governance, stewardship activities, and monitoring/reporting. 
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Oberson Abels has compiled a briefing for SFG members and our community to
provide more information about its context, scope and implications.

Read the full article

● What's Happening at SFG?

// SFG Christmas Party

Thursday, December 14, 2023 | 18:00-20:00 | HC Restaurant
Get ready for a jolly good time! Join us for a festive evening of holiday cheer,
delicious treats, and merry mingling at the SFG Christmas Party!
Register Now

// Thanks for Coming to our Autumn Meet & Connect!

SFG and the Positive Finance Network held an autumn Meet and Connect event. It
was wonderful to see you there! Your participation and enthusiasm added a special
touch to the gathering and we hope you had a great time connecting. We look
forward to more opportunities to connect and grow together in the future.
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● Final call for public consultation on the
Sustainable Finance Geneva Map

Please review and verify your organization’s information on the interactive map

by November 15, 2023.

If your organization is already listed on the map, please log into the “Map” tab

to edit the provided information. Step-by-step instructions can be found here.

If your organization is not yet listed on the map, please fill in this form to

submit your organization for review by SFG.

To the Ecosystem Map

● SFG Impact Themes

PEACE

// Peace Week

Our President, Marie-Laure Schaufelberger,  moderated a discussion during Geneva

Peace Week. The session was organized by UNDP and focused on the evolving

responsibilities of energy companies in conflict-affected areas and included

discussion of the evolving regulatory developing, for example enhanced human

rights due diligence requirements expected in the EU Corporate Sustainability Due

Diligence Directive (CSDDD). 
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Want to learn more about Peace Finance? Check out our Peace Finance Hub

 

GENDER

// New Tools and Guidance Section in our Gender Finance Hub

 A new section has been added to our Gender Finance Hub: Tools and Guidance. This

section provides an overview of the existing tools and guidance related to promoting

gender equality within organizations and implementing gender lens investing. Each

resource is summarized to help readers quickly determine if its what they need.

To the Gender Finance Hub
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● For Your Radar

// Support Switzerland's ranking in the 12th Global Green Finance Index (GGFI)

It's that time again.  Surveys are open for this widely known index, which is based on

perception of market participants.  We encourage our network to  participate in the

survey, which takes about 5 minutes to complete to support a continued high ranking

of Geneva and Zurich.

// Impact Advisor Training

Impaakt is offering a Certified Impact Advisor Training course to educate financial

advisors  on sustainable investing and impact. This training prepares them to deliver

sustainable solutions to their clients, differentiate themselves in the marketplace and

foster collaboration within a community of certified impact advisors for knowledge

sharing and mutual support. The first 50 spots are free. Register here

● Sustainable Finance News

More women in workforce outperform rivals
A study by BlackRock has shown that companies with greater gender diversity in
management, more equal sex distribution, and robust maternity policies outperform
their peers, with an annual outperformance of 29%. The research suggests that
greater workforce diversity taps into underutilized talent, brings diverse perspectives,
and can boost economic output, making human capital and diversity metrics
increasingly relevant from an investment perspective. To the article

Road to COP28: Clashes over omission of fossil fuels from climate talks
In the lead up to COP28, significant concern has emerged over the lack of clear
timeline on phasing out fossil fuels by world leaders. 131companies including Nestle,
Unilever, Mahindra Group, and Volvo Cars published a letter asking political leaders
to commit to a timeline for decarbonizing power systems by 2035 in richer
economies and by 2040 for developing countries. Additionally, human rights issues
were raised as migrant workers in the UAE faced perilous conditions while preparing
for the conference. To the article

World Benchmarking Alliance to create Coalition on Nature
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The World Benchmarking Alliance (WBA) plans to launch a Collective Impact
Coalition (CIC) in early 2024, with a focus on engaging companies in addressing
nature-related issues. Target companies for this initiative will be drawn from the 769
companies assessed within WBA's nature benchmark across various sectors. The
CIC aims to encourage companies to assess and disclose their impacts on and
dependencies on nature, in alignment with the Global Biodiversity Framework. To the
article

Version française

Commencez-vous à ressentir l'effervescence de fin d'année ?  C'est notre cas, et
nous avons remarqué une multitude d'activités à travers le monde en matière de
développement durable, toutes pertinentes et importantes pour les acteurs de la
place financière genevoise.  Voici ce qui nous intéresse ce mois-ci :

Sur la scène mondiale, la COP est toute proche. Elle se tiendra aux Émirats Arabes
Unis du 30 novembre au 12 décembre.  De nombreux points sont à l'ordre du jour de
la COP28, notamment la poursuite des travaux sur le financement de l'adaptation, les
règles du marché du carbone et la transition énergétique, mais aucun point de l'ordre
du jour n'est plus important que le Global Stocktake.  C'est le moment où les pays et
les parties prenantes examineront la façon dont les actions ont progressé en
matière de climat depuis l'adoption de l'Accord de Paris et identifieront les
principales lacunes.  Il jouera un rôle déterminant dans l'établissement de la
prochaine série de plans d'action nationaux pour le climat (NDC) qui doivent être
soumis d'ici 2025, ce qui accélérera inévitablement le rythme nécessaire à l'action
climatique.

En Europe, une vaste consultation est en cours pour réviser le règlement relatif à la
divulgation d'informations sur le financement durable (SFDR), qui est entré en
vigueur en mars 2021.  L'accent est mis en particulier sur la modernisation des
classifications de l'article 8/9, avec des discussions sur la possibilité d'avoir de
nouvelles classifications.  En tant que pionnière en matière de réglementation, il est
tout à fait naturel que l'UE doive procéder à des ajustements au fur et à mesure que
le secteur tire les leçons de l'expérience pratique, mais nous suivrons de près
l'évolution de la situation. 
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En Suisse, le Conseil fédéral a pris position sur l'écoblanchiment.  Dans cette prise
de position, il reconnaît le travail important du SSF, de l'ASB et de l'AMAS pour faire
avancer l'autorégulation volontaire, mais déclare qu'il faut faire davantage pour
s'assurer qu'il y a une compréhension commune des critères nécessaires pour
étiqueter un produit financier comme durable.  Ils mettront en place un groupe de
travail pour déterminer comment mettre en œuvre leur position et s'assurer qu'elle
est contraignante et applicable.

Qu'avez-vous en tête à l'approche de la fin de l'année 2023 ? 

Kali Taylor
Community Manager

Pleins feux sur le Swiss Stewardship Code

Le 4 octobre, l'Asset Management Association Switzerland (AMAS) et Swiss

Sustainable Finance (SSF) ont présenté le Swiss Stewardship Code, qui comprend

neuf principes visant à promouvoir les investissements responsables et durables. Le

Stewardship implique que les investisseurs collaborent avec les entités bénéficiaires

pour créer une valeur financière, environnementale et sociétale à long terme. Inspiré

par des initiatives internationales telles que l'UNPRI et l'ICGN, le code s'aligne sur les
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recommandations du Conseil fédéral pour les institutions financières et les fonds de

pension. Il s'adresse aux propriétaires d'actifs, aux gestionnaires et aux prestataires

de services, et propose des principes couvrant la gouvernance, les activités de

gestion et le suivi/rapport.

Oberson Abels a rédigé une note d'information à l'intention des membres du SFG et

de notre communauté afin de fournir davantage d'informations sur son contexte, sa

portée et ses implications.

Article

● Quoi de neuf à SFG?

// Soirée de Noël SFG

Jeudi 14 décembre 2023 | 18:00-20:00 | HC Restaurant
Préparez-vous à passer un moment agréable ! Venez vous joindre à nous pour une
soirée festive remplie de gourmandises et de rencontres à l'occasion de la soirée de
Noël de SFG ! Inscrivez-vous dès à présent

// Merci d'être venus!

SFG et le Positive Finance Network ont organisé un Meet and Connect d'automne.
Votre participation et votre enthousiasme ont ajouté une touche spéciale à cet
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évènement de Networking et nous espérons que vous avez passé un bon moment.
Nous attendons avec impatience d'autres occasions de nous rencontrer et de
grandir ensemble.

● Dernier rappel concernant la consultation
publique sur la Carte de l’écosystème de la finance
durable genevois

Veuillez vérifier les informations relatives à votre organisation sur la carte

interactive avant le 15 novembre 2023.

Si votre organisation figure déjà sur la carte, veuillez vous connecter à l’onglet

“Carte” pour modifier les informations fournies. Vous pouvez trouver les

instructions pour faire la modification ici.

Si votre organisation n’est pas encore répertoriée sur la carte, veuillez remplir

ce formulaire pour soumettre votre organisation à l’examen de SFG.

Carte interactive

● Thèmes d'impact SFG

PAIX
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// Semaine de la Paix

Notre présidente, Marie-Laure Schaufelberger, a animé une discussion lors de la

Semaine de la Paix à Genève. La session a été organisée par le PNUD et s'est

concentrée sur l'évolution des responsabilités des entreprises énergétiques dans les

zones touchées par les conflits et comprenait une discussion sur l'évolution de la

réglementation, par exemple le renforcement des exigences de diligence raisonnable

en matière de droits de l'Homme prévu dans la directive européenne sur la diligence

raisonnable en matière de développement durable (CSDDD).

Vous voulez en savoir plus sur Peace Finance ? Consultez notre Peace Finance Hub

GENRE

// Nouvelle section Outils et Conseils sur notre Gender Finance Hub

Une nouvelle section a été ajoutée à notre Gender Finance Hub : Outils et Conseils.

Cette section présente une vue d'ensemble des outils et des conseils existants

relatifs à la promotion de l'égalité des sexes au sein des organisations et à la mise

en œuvre de l'investissement dans une optique de genre. Chaque ressource est

résumée afin d'aider les lecteurs à déterminer rapidement si elle correspond à leurs

besoins.

Gender Finance Hub
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● Pour votre radar

// Soutenir le classement de la Suisse dans le 12e Global Green Finance Index

(GGFI)

C'est à nouveau le moment. Les enquêtes sont ouvertes pour cet indice très connu,

qui est basé sur la perception des acteurs du marché. Nous encourageons notre

réseau à participer à l'enquête, qui prend environ 5 minutes, afin de soutenir le

maintien de la position élevée de Genève et de Zurich.

// Formation sur l'impact

Impaakt offre une formation certifiée de conseiller en impact pour éduquer les

conseillers financiers sur l'investissement durable et l'impact. Cette formation les

prépare à proposer des solutions durables à leurs clients, à se démarquer sur le

marché et à favoriser la collaboration au sein d'une communauté de conseillers
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certifiés en impact pour le partage des connaissances et le soutien mutuel. Les 50

premières places sont gratuites. Inscription

● Nouvelles sur la Finance Durable

Les économistes nourrissent l’inaction des politiques sur le climat

Les climatologues alertent sur des conséquences cataclysmiques en cas de

réchauffement climatique dépassant 3 degrés, tandis que l'ONG Finance Watch

critique l'insuffisance de l'évaluation des pertes financières par les banques

centrales et les régulateurs, soulignant la nécessité de mieux appréhender l'impact

économique du changement climatique. Article

Il est temps d’engager avec les émetteurs lourds

Les émetteurs lourds jouent un rôle crucial dans la transition vers une économie

verte, offrant à la fois des réductions substantielles des émissions de gaz à effet de

serre et un potentiel d'alpha financier. Pour atteindre des objectifs de durabilité, il est

essentiel de les intégrer dans les portefeuilles d'investissement et de s'engager

activement avec eux, dépassant ainsi l'approche conventionnelle d'exclusion. Article

Nouvelles autorégulations en matière de durabilité

Dès l'année prochaine, l'Association Suisse des Banquiers (ASB) introduira de

nouvelles directives pour intégrer les critères ESG dans le conseil en placement,

renforçant ainsi la position de la Suisse en tant que leader mondial de la finance

durable. Les banques auront des délais transitoires pour adapter leurs processus

internes, et une section dédiée à la durabilité sera ajoutée au profil d'investissement

des clients. Article

Join the SFG community and contribute to the development of sustainable finance in Geneva.
Contact us at info@sfgeneva.org
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Have a good day and keep an eye out for our next newsletter on October 5th 2023.

Want to change how you receive these emails?
You can update your preferences or unsubscribe from this list.
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